
www.sharghdaily.com یکشنبه۹
۱۲  اسفند  ۱۴۰۳

سال بیست ویکم      شماره ۵۰۶۳ ورزشورزش

نظری جویباری: النصر برای رونالدو ویزا گرفته است
مدیرعامل باشــگاه اســتقلال ابراز امیدواری کرد  میودراگ بوژوویچ، 
برانکو ایوانکوویچ دیگری برای فوتبال ایران شود. علی نظری جویباری 
درباره وضعیت ســرمربی استقلال و شــروع همکاری با میودراگ بوژوویچ  
گفت: «ما سرمربی تیم خودمان را تا پایان فصل انتخاب کردیم و می خواهیم 
او برانکــو دیگری بــرای فوتبال ایران باشــد. اگر رونــد کارش خوب بوده و 
همچنین باشــگاه و هوادار رضایت داشــته باشــند، همکاری ما ادامه پیدا 
خواهــد کــرد. در غیر این صــورت در پایان فصل ســرمربی دیگری انتخاب 
می کنیم ». او با اشــاره به بازی پیش رو استقلال با النصر عربستان و شایعاتی 
که درباره نیامدن رونالدو به ایران وجود دارد، چنین توضیح داد: «النصری ها 
خطاب به ما یک درخواست زدند که بازی در زمین بی طرف برگزار شود. این 
موضوع به این خاطر اتفاق می افتد که مطمئن شــوند رونالدو بازی کند. تیم 
حفاظت ایشــان گفته این کار را انجام بدهند و بهتر اســت رونالدو در ایران 
بازی نکند. باشــگاه النصر برای رونالدو ویزا گرفته و حــالا اینکه او به ایران 
بیاید یا خیر، من در جریان نیســتم. صددرصد ایران کشــور امنی است. همه 
تیم ها و بازیکنان بزرگ به این کشور می آیند و می روند و این را که آنها بگویند 
ایران ناامن است،  قبول نمی کنیم. الان میزبان ما هستیم و به نحوی شایسته 
پذیرای آقای رونالدو هستیم. ان شاءاالله که برنده شویم؛ چون ما تنها نماینده 

ایران هستیم که تا این مرحله از لیگ نخبگان صعود کردیم ».

ضربه کرنر جریمه وقت کشی دروازه بان ها
هیئت بین المللــی فوتبال (IFAB) قوانین جدیدی برای فصل آینده 
تصویــب کــرد. یکــی از ایــن تغییــرات مربــوط بــه وقت کشــی 
دروازه بان هاســت. IFAB بــه اتفــاق آرا تصمیم گرفت جریمــه ای برای 
دروازه بان هایــی که توپ را بیــش از حد نگه می دارند لحــاظ کند. بر این 
اساس اگر دروازه بانی توپ را بیش از هشت ثانیه نگه دارد، داور یک ضربه 
کرنر برای تیم مقابل اعلام خواهد کرد. این قانون در گذشــته با محاســبه 
شش ثانیه زمان و اعلام یک ضربه آزاد غیرمستقیم اجرا می شد که البته در 
اکثر مواقع داوران این مســئله  را لحــاظ نمی کردند. این تصمیم در صد و  
ســی  و  نهمین مجمع عمومی ســالانه IFAB به میزبانــی اتحادیه فوتبال 
ایرلند در بلفاســت اتخاذ شد. در این جلســه، نمایندگانی از فیفا، اتحادیه 
فوتبــال انگلیس، اتحادیه فوتبال اســکاتلند و اتحادیــه فوتبال ولز حضور 

داشتند.

صحبت های اینفانتینو درباره ترامپ، جام جهانی و روسیه
از  اینفانتینــو  جیانــی 
دونالــد  بــا  رابطــه اش 
گفــت  و  کــرد  دفــاع  ترامــپ 
رئیس جمهور  بــه  نزدیک بودن 
جام  موفقیــت  بــرای  آمریــکا 
جهانــی ۲۰۲۶ حیاتــی اســت. 
رئیس سوئیسی فیفا، ماه گذشته 

در مراســم تحلیف ترامپ در واشــنگتن شــرکت کرد، اما با افزایش تنش بین 
آمریــکا و تعدادی از متحدان ســابق، از  جمله میزبانان مشــترک جام جهانی 
۲۰۲۶ یعنــی کانــادا و مکزیــک، اینفانتینــو گفت  معتقد اســت همــکاری با 
رئیس جمهور آمریکا ضروری اســت. به گزارش گاردین، جیانی اینفانتینو گفت: 
«فکــر می کنــم بــرای موفقیــت در جام جهانــی، داشــتن رابطــه نزدیک با 
رئیس جمهــور کاملا حیاتی اســت. ما امســال (۲۰۲۵) در آمریکا جام جهانی 
باشــگاه ها را برگــزار می کنیم که اولین دوره اش اســت که بــا ۳۲ تیم برگزار 
می شود. همچنین سال ۲۰۲۶ جام جهانی را در ایالات متحده، مکزیک و کانادا 
برگــزار می کنیم و فراموش نکنیــد زمانی که آمریکا درخواســت میزبانی داد، 
ترامپ رئیس جمهور این کشــور بود ». او در بخش دیگری گفت که ترامپ از او 
نخواسته  پذیرش مجدد تیم ملی روسیه در جام جهانی را بررسی کند: «ترامپ 
از من چنین چیزی نخواسته و من فکر می کنم موضوعات مهم تری برای بحث 
بر سر صلح وجود دارد تا فوتبال، ولی ما مشتاقانه منتظریم که همه کشورهای 
جهــان بتوانند فوتبال بازی کنند ». رئیس فیفــا از تصمیم اهدای میزبانی جام 
جهانی ۲۰۳۴ به عربســتان نیز دفاع کرد: «این یک گام بسیار مثبت برای فوتبال 
بود. فوتبال بازی همه است. همه فوتبال را دوست دارند. فوتبال ورزش شماره 

یک در جهان است ».

فوتبال

مهدی تاج سه باره رئیس فدراسیون فوتبال شد. پس از دو دوره حضور به  عنوان نایب رئیس 
اول و دوم، او در ســال ۹۵ توانسته بود به ریاست فدراسیون فوتبال برسد. با این حال دور اول 
ریاســتش نیمه کاره ماند و اســتعفای او و گرفتگی قلب و عروقش پس از ماجراهای قرارداد 
عجیب ویلموتس، یک کارنامه پر ابهام را برای تاج ایجاد کرد. هرچند تاج شهریورماه ۱۴۰۱ بار 
دیگر به فوتبال بازگشــت و ۱۱ اسفندماه ۱۴۰۳ در انتخاباتی عجیب برای سومین بار به  عنوان 

رئیس فدراسیون فوتبال انتخاب شد.
 قربانی شدن عزیزی خادم برای بازگشت تاج

اساسنامه فدراسیون فوتبال در سال ۱۳۹۹ با تغییراتی همراه شد. در شرایطی که قرار بود 
انتخابات فدراسیون فوتبال برگزار شود، فیفا اجازه چنین کاری را نداد و خواهان اصلاح 
اساسنامه شد. یک سال پس از اســتعفای مهدی تاج از ریاست فدراسیون فوتبال، این 
اقدام انجام شد و یکی از تغییرات، گنجانده شدن بندی مهم در اساسنامه بود؛ اینکه هیچ 
شخصی نمی تواند بیش از سه دوره در هیئت رئیسه فدراسیون فوتبال عضویت داشته 
باشد. شهاب الدین عزیزی خادم اولین رئیس فدراسیون فوتبال پس از اصلاح اساسنامه 
بود، اما خودش قربانی یکی از تغییرات آن شــد. عزل رئیس فدراسیون فوتبال از سوی 
هیئت رئیســه که پس از اعمال این قانون درباره عزیزی خادم، با مصوبه ای در مجمع از 

اساسنامه حذف شد تا شامل حال رؤسای بعدی نشود.
امدادهای غیبی به سود رئیس مستعفی

با اینکه عزیزی خادم اولین قربانی تغییرات اساســنامه فدراســیون فوتبال بود، این 
تغییرات می توانســت قربانی دیگری هم بگیرد. مهدی تاج که پس از مشخص شــدن 
ماجراهای پرونده ویلموتس بیماری قلبی را فراموش کرد و برای انتخابات شهریورماه 
۱۴۰۱ ثبت نام کرد. تاج با توجه به دو دوره نایب رئیســی و یک دوره ریاست بر فدراسیون 
فوتبال، مشخصا نمی توانست در انتخابات ۱۴۰۱ تأیید شود، اما امدادهای غیبی و تفسیر 
اساسنامه به سود او شرایط را تغییر داد و تاج وارد انتخابات شد و آرای مجمع را هم بالاتر 

از میرشاد ماجدی به دست آورد.
از میله انگلستان تا پرونده ای که در جیب ماند!

شروع کار تاج با تغییر سرمربی موفق تیم ملی و حضور در جام جهانی ۲۰۲۲ قطر با 
کارلوس کی روش و شکست سنگین مقابل انگلیس و حذف مقابل آمریکا، انتقادها درباره 
تاج را افزایش داد. با این حال رئیس فدراســیون فوتبال جایی بالاترین حد «جسارت» را 
نشان داد که در توجیه افتضاح نتایج جام جهانی دو بار برخورد توپ با میله (تیر دروازه) 
انگلستان را افتخار دانست و در پاسخ به وضعیت پرونده ویلموتس اعلام کرد: «پرونده 

ویلموتس در جیب من است!».
دک کردن رقبا برای تنها ماندن در میدان

در شرایطی که پیش بینی می شــد مهدی تاج با کوله باری از شکست و پرونده های 
متعدد خودش در انتخابات ۱۴۰۳ شرکت نکند، اما او میدان را ترک نکرد. در عوض رقبایی 
مانند علی کفاشیان و شهاب الدین عزیزی خادم از طرف کمیته بدوی انتخاباتی از صحنه 
خارج شــدند و اعتراض شان هم راه به جایی نبرد. رد صلاحیت این دو رقیب جدی تاج 
و تأیید او به همراه حیدر بهاروند و امیر عابدینی نشان می داد که مسیر انتخابات به چه 

سمت  و سویی است.
عابدینی بدون صلابت رقیب تاج شد

با تأیید سه نامزد ریاســت برای حضور در انتخابات ابتدا این تصور وجود داشت که 
حیدر بهاروند و امیر عابدینی هر دو نامزد پوششــی مهــدی تاج بودند و انتخابات تک 

کاندیدایی برگزار خواهد شد. البته از آنجایی که بهاروند همیشه یار تاج بوده و عابدینی سال ها از 
مجمع فدراسیون و آرای آنها دور بوده، چندان بیراه هم نبود تا اینکه عابدینی مسیر خود را از تاج 
جدا کرد. مصاحبه علیه تاج و اشاره به پرونده های رئیس فدراسیون یا زیر سؤال بردن روند تأیید 
صلاحیت ها از طرف عابدینی نشان داد که تاج در انتخابات یک رقیب خواهد داشت؛ هرچند 

این رقیب دیگر صلابت گذشته را نداشته باشد.
اعتراض ها به گوش کسی نرسید

طبق پیش بینی ها، حیدر بهاروند از انتخابات کناره گیری کرد، مهدی تاج و امیر عابدینی که هر 
دو پیشوند «مهندس» را یدک می کشند، وارد عرصه انتخابات شدند. هرچند زمزمه هایی مبنی 

بر لغو و تعویق انتخابات هم به گوش می رسید، با این حال نه اعتراض کفاشیان و عزیزی خادم 
به نتیجه رسید و نه پیغام های وزیر ورزش و جوانان نتیجه داد. در هر حال با برگزاری مجمع 
۱۱ اسفندماه (دیروز)، مهدی تاج با ۷۲ رأی از ۸۷ رأی مجمع برای چهار سال دیگر در ریاست 
فدراسیون فوتبال باقی ماند.   عابدینی ۱۰ رأی آورد و پنج رأی باطله هم به صندوق انداخته شد.

عبور تاج از وزیر و پرونده های قضائی
با این حال مجمع ۱۱ اســفندماه پیغام های مهمی برای ورزش و فوتبال کشــور داشــت. 
پیغام اول اینکه وزیر ورزش و جوانان به  عنوان نفر اول ورزش کشور نمی تواند روندی را تغییر 
دهد و اعتراض او درباره شــائبه مهندسی بودن انتخابات فدراسیون فوتبال، نادیده گرفته شد. 
پیغام بعدی قدرت تاج با مبدأ نامشــخصی بود که نشان داد او با وجود منع اساسنامه 
درباره محدودیت ســه دوره ای حضور در هیئت رئیسه و همچنین داشتن آرای قطعی 

محکومیت، باز هم می تواند تأیید صلاحیت شود و در انتخابات هم به پیروزی برسد.
نایب رئیسی که در مجمع پایگاه قدرتمند نداشت

پس از دو پیغام مهم انتخابات ۱۱ اســفندماه، پیغام هــای دیگری هم از این مجمع 
مخابره شد. جایی که حیدر بهاروند ۷۷ رأی را به  عنوان نایب  رئیس دوم از آنِ خود کرد. 
آرای او حتی بالاتر از مهدی تاج بود تا قدرتش را درون مجمع به رخ بکشد. فریده شجاعی 
هم پیش بینی می شد که می تواند نایب رئیس زنان فدراسیون فوتبال شود و او نیز با ۷۱ رأی 
این جایگاه را برای خود کرد. اما مهدی محمدنبی جایگاه بسیار متزلزلی داشت؛ رئیس و 
نواب رئیس طبق اساسنامه نیاز به اکثریت آرا یعنی بیش از ۵۰ درصد آرای مأخوذه دارند 
که محمدنبی با ۴۴ رأی نایب رئیس اول فدراسیون فوتبال شد و اگر او یک رأی کمتر آورده 
بود، نمی توانست به فدراسیون فوتبال برسد. این پیغام مهمی از سوی مجمع بود که نشان 

داد محمدنبی پایگاه چندان قدرتمندی در میان اهالی آن ندارد.
تغییر در ترکیب هیئت رئیسه

اگر مهدی تاج به  عنوان رئیس و مهدی محمدنبی، حیدر بهاروند و فریده شجاعی 
به  عنوان نایب رئیس را فاکتور بگیریم، انتخاب هفت عضو دیگر مجمع هم حائز اهمیت 
بود. از آنجایی که در برخی تصمیم گیری ها این اعضا صاحب رأی هستند؛ ازاین رو از میان 
طهمورث حیدری، احسان اصولی، بهرام رضاییان، محمدرضا ساکت، میرشاد ماجدی، 
احمدرضا براتی و خداداد افشاریان که اعضای سابق هیئت رئیسه بودند، فقط حیدری 
توانســت رأی اعتماد مجمع را بگیرد که البته میرشاد ماجدی نامزد پست هیئت رئیسه 
نبود و افشاریان هم پس از ماجراهای فساد در فوتبال و بازداشت شدن، نمی توانست در 

انتخابات شرکت کند.
برادر معاون رئیس جمهور در هیئت رئیسه

علی طاهری به  عنوان نماینده هیئت های فوتبال استانی، علی خطیر و محمد 
اسفندیارپور به  عنوان نماینده مدیران عامل باشگاه ها، فرزین دبیری، حجت کریمی 
و محمدرحمان سالاری هم به  عنوان کارشناس وارد هیئت رئیسه جدید فدراسیون 
فوتبال شدند. بنابراین ترکیب جدید هیئت رئیسه هم این پیغام را به مهدی تاج داشت 
که مجمع تمام و کمال با او همراه نیســت که اگر این طور بود، احتمالا باید شــاهد 
حضور عبدالکاظم طالقانی به  عنوان نماینده هیئت های استانی یا احمدرضا براتی 
و محمدرضا ســاکت، دو نفر از نزدیکان تاج در دوره اخیر ریاستش در هیئت رئیسه 
بودیم. از سوی دیگر حضور فرزین دبیری، برادر کوچک تر شهرام دبیری که هم اکنون 
معاون پارلمانی مســعود پزشکیان است، نشــان داد که دبیری هم از نفوذش در 

انتخابات بهره برد.
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گزارش «شرق» از مجمع دیروز فدراسیون فوتبال که پیام های مهمی داشت

مهدی تاج رئیس فوتبال باقی ماند

  مهدی تاج با وجود تمام انتقادهایی که به او می شــد، اما در مجمع ۸۷ نفره فدراســیون 
فوتبال ۷۲ رأی کسب کرد تا از موضع قدرت با اهالی فوتبال صحبت کند. تاج پس از انتخابش 
به عنوان رئیس فدراســیون فوتبال گفــت: «تلاش کردم برنامه ای بــه اعضای مجمع بدهم. 
یک سری کارها باید انجام می شــد که انجام شد و یک سری کارها باید انجام بدهیم». از سویی 
امیر عابدینی که به عنوان تنها رقیب مهدی تاج ۱۰ رأی از مجمع کسب کرد، خود را یک غریب 
در مجمع معرفی کرد. نامزد ریاســت فدراســیون فوتبال همچنین خطاب به مجمع گفت که 
خانــواده کوچک فوتبال برای خانواده بزرگ تر تصمیــم می گیرد و این مجمع یا همان خانواده 
کوچک، مهدی تاج را برگزیده اســت. با این حال رئیس فدراســیون فوتبال سعی کرد وارد این 
بازی عابدینی نشود و پاسخ او را این گونه داد: «من نباید به افراد پاسخ بدهم. از عابدینی تشکر 
می کنم که زحمت کشید و به عرصه انتخابات آمد. او کار بسیار خوبی انجام داد، اما انتخابات 
همیشه همین گونه است». رئیس فدراسیون فوتبال تأکید کرد  او بهترین نیست و علت انتخاب 
مجددش را پیش بردن کارهایی دانست که در ۲.۵ سال اخیر انجام داده است. اما بخش مهمی 
از صحبت های تاج درباره بیرون رفتن پلیس از کاســه اســتادیوم ها بود و اشاره کرد باشگاه ها و 
کانون های هواداری باید نظم و انضباط را روی ســکوها بر عهــده بگیرند. تاج در بخش مهم 
دیگری از صحبت هایش گفت: «مکلف هستیم زنان را به استادیوم راه بدهیم، اما اگر بنا بر این 
است که بداخلاقی ها در وسط زمین و روی سکوها رخ بدهد، ممکن است نتوانیم این حرکت را 
انجــام بدهیم». تاج همچنین با حمایت از امیر قلعه نویی ابراز امیدواری کرد تیم ملی در بازی 
۳۰ اســفندماه مقابل امارات صعودش را به جام جهانی ۲۰۲۶ کانادا، مکزیک و ایالات متحده 

آمریکا قطعی کند و صعود به دور دوم جام جهانی را یکی از اهداف فدراسیونش دانست.

صحبت های نگران کننده تاج 
درباره ورود زنان به ورزشگاه ها

ســومین جلسه شــورای مرکزی مبارزه با دوپینگ، دیروز در حالی برگزار 
شــد که با توجه به اهمیت موضوع، احمد دنیامالی، وزیر ورزش و جوانان 
نیز در این نشســت حضور پیدا کرد. ارائه گزارشی از روند تست های دوپینگ 
تیم های ملی رشــته های مختلف در سال ۲۰۲۵، بررسی ظرفیت های ستاد 
ملی مبارزه با دوپینگ در فدراسیون ســوارکاری و پیگیری اجرای مصوبات 
شــورای عالی مبارزه با دوپینگ (شــورایی که برای نخستین  بار و به ریاست 
وزیر ورزش و جوانان تشــکیل شــده) محورهایی بود که در سومین جلسه 
شــورای مرکزی با دوپینگ مــورد بحث و تبادل نظر قــرار گرفت. دنیامالی 
در جمع بندی خود از این نشســت گفت: «آمار ورزشــکاران ما در مقایســه 
با گذشــته خیلی بیشــتر شــده اســت. بنابراین ســامان دهی این جمعیت 
برنامه ریزی ویژه ای می خواهد. از طرفی باید بپذیریم که حساســیت آژانس 
جهانی ضد دوپینگ (وادا) هم روی ســلامت و پاکی ورزشکاران بیشتر شده 
اســت. با توجه به این موضوع باید ما به  طور متوسط ماهانه چیزی حدود 
۱۲۰ نمونه متمرکز از ورزشــکاران داشته باشیم. آمار نمونه گیری ما در سال 
۲۰۲۵ باید افزایش قابل ملاحظه ای داشــته باشد». وزیر ورزش و جوانان در 
ادامه تأکید کرد: «اینکه مدال ورزشکار ما در رویدادهای آسیایی و جهانی از 
او گرفته شود، تبعات منفی و مخرب زیادی را برای یک ملت خواهد داشت. 
ضمن اینکه حق ورزشــکاری که پشت ســر او هست هم ضایع می شود. ما 
باید جوری از ســلامت ورزشــکار محافظت کنیم که قبــل از حضورش در 
مســابقه مدالش گرفته شــود. باید حتما در بحث آموزش فعالیت بیشتری 
داشــته باشیم و فدراســیون هایی را که مدال آور هســتند، در این زمینه پای 

کار بیاوریم».

تأکید دنیامالی بر افزایش آمار
 تست های دوپینگ در سال ۲۰۲۵


